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Prezentace týkající se rozdělení předložek na vlastní a nevlastní.  Anotace: 

Metodický popis: • Předložky vlastní a nevlastní 

• Předložky ve vlastních jménech 

• Test na správné použití předložek,vyhodnocení testu 



Předložky jsou slova neohebná 

(neskloňují se ani nečasují) 

Předložky 



Předložky 

Předložky vyjadřují místo (na zemi), čas (za týden), 

příčinu (kvůli bouřce), účel (pro důchod), původ (ze skla)  

 

Na rozdíl od příslovcí se vyjadřuje význam ve spojení se 

jménem 

 

Předložka kromě se pojí se jménem ve 2. p.  

     (kromě Petra) 

Předložka mimo se pojí se jménem ve 4. pádě 

     (mimo Janu) 



Předložky vlastní a nevlastní 

 

 Vlastní (původní) – jsou ve větách vždy předložkami  

(s, z, bez, pod, o, od..) 

 

 Nevlastní (nepůvodní) – jsou ve větách někdy 

předložkami, jindy podstatnými jmény nebo příslovci 

      (kolem) 

 



Předložky 

Každá předložka se pojí s jedním, se dvěma nebo s třemi 

pády. 

 

Se jménem v 5. pádě se nepojí žádná. 

 

Předložky tvoří předložkovou vazbu s podstatným 

jménem, zájmenem nebo s číslovkou. 

 

Mezi předložku a následující slovo lze vložit další slovo. 



 Předložky s, se, z, ze 

 

Předložky s a se se pojí se jménem v 7. pádě. 

     S dětmi, s dědečkem, s radostí, s bolestí 

 

Předložky z a ze se pojí se jménem ve 2. pádě 

     Z domova, ze dřeva, z peří, ze strachu, z rýže 



Předložky ve vlastních jménech 

 

V názvech měst, vesnic apod. se píší s velkým 

začátečním písmenem všechna slova mimo předložek 

 

Ruda nad Moravou 

Staré Město pod Sněžníkem  

Nové Město na Moravě 

Náměšť na Hané 

 



Předložky ve vlastních jménech 

Jestliže jsou jména ulic, domů, restaurací vyjádřena 

předložkovým spojením, píše se i první slovo po 

předložce s velkým začátečním písmenem. 

 

cukrárna U Dvou trubiček 

lékárna U Spasitele 

dům U Dvou sluncí 

hospoda U Tří králů 

hotel Na Zastávce 

 



Test 

Doplň správné tvary předložek 

 

Dostal dopis _ vojny. 

Pohádal se _ Honzou. 

Skořápky _ vajíček. 

Koření _ Indie. 

Přijel z Rudy _ad Moravou. 

Jedl nudle _ mákem. 



Test – řešení 

 

Dostal dopis z vojny. 

Pohádal se s Honzou. 

Skořápky z vajíček. 

Koření z Indie. 

Přijel z Rudy nad Moravou. 

Jedl nudle s mákem. 
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